
Heidi Pantsar asuu ja emännöi Pellon
Alposjärvellä maatilaa nimeltä Heidin Mummola.
Maatila ei ole aivan perinteinen maatila, sillä Heidin
mummolassa asustaa monen muun eläinlajin lisäksi
myös lapinlehmäkarjaa. Eläintenpidon lisäksi
ahkera ja avarakatseinen Heidi pyörittää tilallaan
maatilamatkailua, jonne on löytänyt tiensä sekä
ulkomaalaiset että suomalaiset matkailijat.

- Olen alun perin kotoisin Songasta, josta muutin
Sinetän kautta opiskelemaan Rovaniemelle. Monen
asian summa johti matkailumaatilan emännöintiin
Alposjärvelle, kertoo Heidi.

- Ennen oman maatilan emännöintiä tein töitä
maatilalomittajana, jonka aikana huomasin, että haluan tulevaisuudessakin työskennellä
eläinten kanssa.

Lomittajan raskas arki pitkine työmatkoineen ohjasi ajattelemaan vaihtoehtoista
toimeentuloa.

- Ollessani 24-vuotias päätin toteuttaa idean maatilamatkailusta. Meidän mummomme tila
Alposjärveltä soveltui pienten remonttien jälkeen toimintaan oikein hyvin. Niin ja tästä
juontaa tilan nykyinen nimi Heidin Mummola!

Idea yrittäjyydestä otti tuulta siipien alle nopeasti ja käytännön toimenpiteissä meni alle
vuosi aikaa.

- Kävin TE-toimistossa, jossa minua kehotettiin toteuttaa suunnitelmani yrittäjyydestä tai
palata lomittajan raskaaseen arkeen. Päätös ei ollut vaikea, ja aloin ottamaan askelia kohti
yrittäjyyttä. Päätöksen tekemisessä auttoi myös paikallinen Leader-yritysneuvoja, jonka
avulla tein liiketoimintasuunnitelman. Sitten sainkin jo pankista lainan, muistelee Heidi
yrityksensä alkutaipaletta.

Lapinlehmät ovat iso osa Heidin toimeentuloa, ja tämän lisäksi Heidillä on monia
muitakin eläimiä.         

-Kaikki alkoi muutamasta lapinlehmästä. Nykyään meillä on jo 11 lapinlehmää. Tämän
lisäksi tilalta löytyy hevosia, villasikoja maanmuokkausta varten, maatiaiskanoja 20 kpl,
kalkkunoita, suomenlampaita sekä tietenkin koiria ja kissoja.

Maatilamatkailu on nouseva matkailun trendi nykyään. Tämän Heidikin on huomannut:



- Maatilalla käy
paljon
isovanhempia
esittelemässä
eläimiä
lapsenlapsilleen.
Suomalaisten
matkailijoiden
lisäksi matkailijoita
ympäri maailmaa
ovat löytäneet
tilamme!

Heidi toteaakin, että
matkailijat luovat
todella positiivisen lisän hänen arkeensa. Varsinkin lasten spontaanit reaktiot maatilan
elämää kohtaan ovat Heidin mielestä hulvattomia.

Mikä on Heidin mielestä tilan pitämisessä parasta?

- Tilan pitämisessä
paras asia on
eläimet itsessään.
Elämä olisi paljon
tylsempää ilman
eläimiä, maatilaa ja
siihen liittyviä
rutiineja.

Vaikka eläinten
kanssa onkin
terapeuttista
työskennellä, on
maatilan

ylläpitäminen samalla raskasta. Heidin tavanomainen päivä alkaa lasten aamupalalla,
jonka jälkeen vuorossa on eläinten ruokinta ja navetassa tehtävät työt. Päivällä on taas
oman perheen ruokahuoltoa, matkailupuolen asiakkaista huolehtimista sekä juoksevien
asioiden hoitamista. Päivät päättyvät iltanavetan askareisiin. Vaikka päivät saattavat
toisinaan olla pitkiä, ajaa Heidiä eteenpäin halu omavaraiseen elämään. Vaikka talvella
perhe joutuukin käymään kaupassa, kesällä vihannekset, liha ja maito tulevat oman tilan
antimista.

Millaista tulee olemaan kestävä eläintuotanto Heidin mielestä?



- Kestävään eläintuotantoon kuuluisi alkuperäisrotujen hyödyntäminen. Vaikka
lapinlehmästä ei saakaan yhtä paljoa maitoa ja lihaa kuin jalostetusta serkustaan, on se
myös itsessään pieniruokaisempi ja todettu geeneiltään paremmaksi, minkä maistaa
lihassa ja maidossa, selittää Heidi.

Tämän lisäksi lapinlehmä on Heidin mielestä hyvin maastokelpoinen rotu, joka sopii
perinnebiotooppeja ja maisemia ylläpitäväksi eläimeksi.

- Kannattaisikin keskittyä laatuun eikä määrään. Valitettavasti valtion byrokratia ei tällaista
pienimuotoista toimintaa tällä hetkellä tue.

Heidi on mallina meille muille siinä, että omaan ideaan kannattaa uskoa, vaikka joku
sitä epäilisikin.

- Kun päätin aloittaa maatilamatkailutoiminnon,
ei se ollut trendikästä. Perheeni on kuitenkin
ollut tosi innoissaan tästä, samoin ystäväni,
jotka tuntevat minut.

Niitä, jotka pohtivat oman tilan perustamista,
Heidi rohkaisee:

- Jos on vähänkään sen tyyppinen ihminen, joka
tykkää tehdä maatilan töitä, on tämä niin oikea
ala!

Heidin mielestä on tärkeää muistaa, ettei
kaikkea tarvitse alusta pitäen pystyä itse
tekemään, vaan apua kannattaa pyytää.

- Eläimet, ulkona oleminen, maatilan rutiinit ja
oman työnsä herrana oleminen antavat elämälle inspiraatiota ainutlaatuisella tavalla.

Kymmenen vuotta on hujahtanut tilan nykyisellä toiminnalla ja Heidikin toteaakin,
että vaikka monet asiat on kantapään kautta opittu, on joka hetki ollut sen arvoinen.

- Nuorena on hyvä aloittaa maatilatoiminta jo senkin takia, että jaksamista on enemmän,
eikä mitkään haasteet tunnu liian suurilta.

Heidi kuitenkin muistuttaa meidän kaikkien inhimillisyydestä:

- Ajan rajallisuuden ja oman jaksamisen kanssa on kuitenkin oltava maatilayrittäjänä
tarkkana.



Kun Heidiltä kysytään, mitä hän muuttaisi omalla alallaan, hän toivoisi, että Lapissa ja
muuallakin Suomessa olisi enemmän pieniä maatiloja, joka kylässä useampia.

-
Suomal
aisten
kuluttaji
en tulisi
ostaa
paikallis
ilta
tuottajilt
a
ruokaa
ja
suosia
suomal
aista

tuotantoa. Byrokratian inhimillistäminen ja kulujen laskeminen on edellytys sille, että
Suomessa on tulevaisuudessakin alkutuotantoa, totea Heidi.

Heidi toivoo, että alkutuottajat saisivat osakseen myös suurempaa arvostusta. ”Me teemme
tärkeää työtä, se on hyvä muistaa!

Heidin Mummolaa voi seurata myös somessa:

Instagram: @heidinmummola
Facebook: Heidin Mummola Ky
Kotisivut: https://heidinmummola.weebly.com/

https://heidinmummola.weebly.com/

